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DR. CUMHUR ERTEKıN'IN KONUŞMASı 

Saym Konuklar, değerli Meslekdaşlarım, 

Sizlerl~ «Sağlık Kurultayl-79»un Yürütme ıKurulu adına konuşa

cağım. 4 yıllık bir süredir Tabip Odası yöneti'minde bulunan bir mes
lekdaşınız olarak ve yine 4 yıldan beri yapılagelmekte 'Olan sağlık haf
ta'ları ve sağlık kurultaylarıru oldukça yakından izleyen bir tabip oda-
sı mensubu olarak bu haftalar ve kurultayların anlamını bir k'ez daha 1~. 

vur'gulamayı bir görev bilmekteyiz. Şunu kabul etmek gerekiyor ki; 
bundan 4 yıl öncesine dek 14 Mart günleri gündüz bir toplantı ve ak
şam bir balo ile geçiştirilirdi. Tabip odaları yönetimlerinin bunun dı
şında önemli bir etk'inliği olduğunu hatırlamıyorum. Tabip .odası ör':' 
gütleri He tabipler arasında ve de daha önemlisi halk ve halkın sağ-
lık 'Sorunları arasında ilgisizlik, kopukluk ve yaklaşım eksikliği nere
deyse geleneksel bir tutum haline gelmişti. 

Oysa son · 4 yılda neler oldu ve tabip odaları ne şekilde bir de- \, 
ğişim gösterdi? Şimdi bunu genelde görrneğe' çalışalım. Son 4 yıldır 
özellikle 3 büyük ilirniz başta olmak üzere, tabip odası yöneti,ml,eri 
bambaşka bir anlayış ve çalışma temposu içine girdiler. Son 4 yılın 
yönetimleri herşeyden önce mes'le'k topluluğu olaraık hekimlerin so
runlarını ülk'enin sağırk sorunlarından ve daha da önemlisi ülkenin 
sosyo-ekonomik yapısından soyutlanamıyacağını biliyorlardı. Ve ça
lışma ilkelerini bu genel doğru üzerine yerleştirdiler. Böylece son 4 
yıldır, tabip odaları ' kendi kısıtlı olanakları içinde, ülkemizin sağlı'k 
sorunlarını inceleme, araştırma, derleme ve sınıflandırmayı bir ,gö-
rev bildi. 

Aslında ül'ke gerçekleri ve ilişkili sağlık sorunları yeniden kesfe
dilmiyordu. Ama, burada sağlıklı çözüm yollarının araştırılması ve bu 
çözümlerin halkımıza mal edilmesi gerekiyordu. Bu arayış, inceleme I', 

ve özverili çalışmalar, çözümde sosyal he~kimlik anlayışının temel ku
rallarını benimsemerniz ve bu doğrultuda savaşım vermemiz sonucu-
nu getirdi. Halkımız için bu anlayış ve çizgide uğraş vermek ilerici
yurtsever hekimlerin görevi olarak benimsendi, uğraş verildi~ veriH-
yor ve sonuna dek verilecektir. 

'Ilerici-yurtsever yönetimler, ilerici aydınlar ve bilim adamları ile 
- elele vererek sağlık sorunlarını irdeledi, somut çö'züm yollarını öner

di ve bunun iktidarl,ara ve halkımıza maledilmesi için gereken tüm yol
lara başvurdu. 
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ıHk olarak kabul ettirilen kavram artık 14 Mart'ların bir Tıp bay
ramı olamıyacağı idi. Ülkemizde doğan her 1000 bebekten 153'ü yok 
y·ere ölüyorsa, her 1000 doğumda 13 anne telef oluyorsa, verem ve 
sıtma toplumu tehdit edici boyutlarını koruyorsa, çevre sağlığı koşul
ları kötü ise, kişi başına yılda yalnızca 12 kilo et düşüyo'rsa ve buna 

'karşılık sağlık hizmetleri çarpık liberal hekimlik düzeninde bir ticaret 
metaı olarakkullanılıyorsa; artık böyle bir ortamda görev yapan ta
hip oda.ları ve hekimlerin sadece balo düzenlemeye, mesleki sohbet
ler yapmağa, basit muayenehane sorunları ile uğraşmağa hiçbir haklı 
ve yeterli nedeni olamazdı. 

Artık sonuna dek bu çarpık liberal sağlık hizmetleri uygulaması 
ve getirdiği sorunlarla mücadele etmek kaçınılmaz bir ödevdi. Gün
demde olan konu yoksul halk yığınlarının sağlık sorunları idi. Eli
mizden geldiğince bunun savaşımı yapıldı. Sağlık haftaları ve sağlık 
kurultayları bu savaşımın bilimsel ve halka dönük potasını teşkil etti. 
Bu sağlık haftaları ve kurultaylar tam süre yasası, sosyalizasyon, eği
tim, toplum ve çevre sağlığı konularında somut gelişmelerin tetiğini 

çektiler. Tabip odası örgütleri, tıp fakülteleri ve diğer kuruluşların ay
dın, ilerici-yurtsever kesimleri ile işbirliği yaparak, bugünkü sözü ge
çen, ağırlığı olan, kamu oyu yaratan ve siyasal iktidarların ve egemen 
sınıfların kabul etme zorunluluğunda kaldığı, saygın ve etkin m-eslek 
odaları haline dönüştü. Yineliyorum, bu dönüşümde, bilimsel yöntem
lerle hazırlanmış halkın yararına ve kabulüne yönelik, sağlık haftaları 
ve kurultayların rolü çok büyük olmuştur. 

Kuşkusuz böyle bir çalışma temposu içinde, ülkenin sağlık sorun
larının bilimsel yöntemlerle irdelenmesi ve radikal çözümlerin getiril
mesi bazı çıkar çevrelerini ürkütecek, rahatsız edecektir. Nitekim 
tabip odası örgütlerinin etkinliği artıkça, o oranda tepkiler oluşmağa 
başladı. En basitinden politika yaptığımız söylendi. Evet yaptığımız bir 
politika idi. Tabip örgütleri; bütçeden sağhk hizmetlerine ayrılan % 3.5 
oranmdaki paym artırılmasını, sosyalizasyonun getirilmesini, tam sü
re yasasmı savunuyorsa elbette politika yapmış oluyordu. Elbette sağ-, 

Ilk sorunları ve çözüm yollarm. günlük politika ile uğraşanlarm çıkar
cı davranlşlarma bırakmıyacaktı. Elbette hekimlerimiz sırça sarayı için
de; herşeyden, toplumdan soyutlanmış olarak kalamazdı. Ve kalmadı. 
Böylece bugünkü sağhk kurultaylarmda tartışılan konularm düzeyine 
gelindi. 

Sayın konuklar ve meslekdaşlarım, 
Bu yılki sağll'k kurultayı ve tartışılacak .konular özel bir anlam 

taşımaktadır. Bilindiği gibi 1979 yııı Birleşmiş Milletler Örgütü tarafın
dan uluslararası «Çocuk Yılı)} olarak ilan edilmiştir. Bu nedenle sağ
lık kurultayımızda ana ve çocuk sağlığı serbest bildirilerimizde ön-
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celik taşıyan bir kısım olarak ele alınmaktadır. Yarının büyüklerinin 
sağlık sorunlarına ilişkin konular ve acı istatistikler b'ir kez daha ku
rultayda dile, getirilecek ve 1979 dünya çocuk yılına alnımızın akı ile 
girdiğimizi söylemek pek olanak içinde olamıyacaktır. Ama getirile
cek olan bilimsel veriler ve çözümlerle katkıda bulunabileceğimiz 

inancını taşıyoruz. 

Kurultayın en önemH konularından birisi de ulusal sağlık politi
kasıdır. Ülkemiz sağlık sorunlarına önemli devinim kazandıran tam
gün yasasının gerçekleştirilmesi yanısıra sosyalleştirmenin gündemde 
olması ve bu konuların değişik yönlerjnin tartLşl i rnası «Sağlık Kurul
tayl-79»u karakterize eden önemli yönlerden birisi olacaktır. Tam-süre " . ~ 
yasası ve sosyalizasyon doğrudan hekimlerimizi ve diğer sağlık per
sonelini ücretli ve emeğini satan meslek grupları haline getirmekte
dir. Hekimler artık yalnızca aydın ve yurtsever kişiler olarak değil; iş

levleri gereği kafa ve kol emekçileri haline dönüsmektedir. Etunun 
doğal sonucu olarak pek yakında tüm sağlık emekçilerinin sendikal 
hakları da gündeme gelecel<İir. Işte bu konuda kurultayın belirleyici 
temel konularından biri olarak tartışılacaktır. Bunlar dışında program
dan da çok iyi blıindiği gibi, eğitim konusu, kitle haberleşme araçları \ 
ve halk sağlığı konuları da tartışılacaktır. Kuruıtayda kristalize ol
muş somut ve yararlı sonuçların çıkacağına inanıyoruz. 

Sayın konuklar ve meslekdaşlarım, 
Sizlere kurultayımızın hazırlıkları hakkında bazı bilgiler vermek 

isterim. 
T.T.B. Merkez Konseyi adına Yürütme Kur.ulumuz «Sağlık Kurul

tayl-79»u görev ol'arak üzerine aldığından bu yana 5.5 aylık bir sü
rede yoğun ve özverili bir çalışma içine girmiş ve şöyle bir program 
ve aktivite içinde bugünlere gelmiştir. 

T.T.B-. Merkez Konseyi ile sıkı bir işbirliği yaparak kurultayın bi
limsel ve sosyal içer'iği konusunda genel çizgileri ve çalışma planını 
hazırlamıştır. 

Kurultayın bilimsel konularını saptamak, içeriğini yönlendirmek 
ve genel eğilimi ölçl'Dek üzere ülkemiz Tıp Fakültelerinri seç,kin biHm 
adamlarına anketler göndermiştir. Kuşkusuz zaman azlığı nedeni ile 
bu anket daha çok kadın-doğum, pediatri, toplum sağlığı, halk sağ
lığı ve hijyen dalı mensuplarına ağırlık verilerek hazırl·anmıştır. Elde 
edilen anketler değerlendirilerek panel konuları ve serbest bildirile
rin ağırlıklı konuları böylece saptanmıştır. 

Panel konularında konuşmacıların' saptanmasında ' ise örgüt tem
silciliği ilkesine özen gösterilmiştir. Ş'öyle ki; her panel konusu ile 
doğrudan' ilişkili tüm kuruluşlardan resmen temsilci istenmiş ve ka
tılmayı kabul eden kuruluşlar temsilci adlarını vermişler ve daha son-
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ra moderatörlerle temsilciler arasında koordinasyon sağlanmıştır. Ör
neğin kitle haberleşme araçları ve halk sağlığı panelinde tabip odası 
örgütleri yanısıra TRT ve en çok satışı olan 5 büyük gazeteden tem
silci istenmiş ve yanıt verebilenierin temsilcileri katılmıştır. Örneğin, 
yine tüm sağ~ık personelinin sendikal hakları konusunda 3 bakanlık, 
2 büyük - işçi sendikası, TÜS-DER ve T.T.B. Merkez Örgütlerinden alı
nabilen yanıtlar v~ temsilcilere göre panelistler belli olmuştur. 

Serbest bildirilerle, yaptığımız kısa anket ve soruşturma 2 konu
nun öncelik taşıması sonucunu getirmiştir. Bunlardan birincisi ana
çocuk sağlığı, diğeri tıpta uzmanlık eğitimidir. Nitekim programda da 
göreceğimiz g_ibi, 67 serbest bildiriden 28'i ana-çocuk sağlığı ile, 15'i 
de eğitim sorunları ile ilgilidir. Geri kalan 24 s~rbest bildirnin çoğun
luğu da sağlık poliUkasl, toplum sağlığı, çevre sağlığı, beslenme ve 
işçi sağlığı gibi konulardan oluşmaktadır. 67 serbest bildirinin yarı
sından fazlası Istanbul, Ankara, Eskişehir, Adana ve Bursa gibi illeri
mizin Tıp Fakültelerinden, tabip odaları araştırma . bürolarından gel
mektedir. Bu kuruıtayda dikkati çeken bir özellik de serbest bildiri
lerde ve özellikle eğitim konularında bilim adamlarımızın yanısıra, 

tıp öğrencilerimizin ve tabip odalarının örgütlerinin araştırmalarının 

ya birlikte ya da ayrı ayrı getirmiş olmalarıdır. Ancak genel tartış

mal'ar öğretici hekim, öğrenen hekim ve tıp öğrencilerinin tartışma

larının aynı pota içinde toplanmasına ve sonuçların daha yararlı bir 
şekilde el birliği, gönül birliği ile kristalize olmasına yol açacaktır. 

Ana-çocuk sağlığı konusundaki bildirilerin çokluğu nedeni ile 17 Mart 
Cumartesi günü tümü ile bu konuya ayrılmıştır. 

Serbest bildirilere katılımın önceden saptadığımızdan çok daha 
fazlasına ulaşması bizleri çok mutlu etmiştir. Ancak bu durum karşı
sında bazı kısıtlamalar getirmeyi zorunlu bulduk. Bilimsel danışma 
kurulumuzun 2 Mart 1979 daki toplantısında önerildiği şe·kilde bil
diri süresini 15 dakikadan 10 dakikaya indirme ve aynı konudaki 4-6 
bildiriden sonra genel bir tartışma açılması zorunluluğu doğdu. Sa
yın oturum başkanları ve bildiri sahiplerinin bu kurallara uymasını 

önemle rica edeceğiz. Bu şekilde programda zaman kaymaları ve ka
rışıklıklar, çakışmalar önlenebilecektir. 

«Sağlık Kurultayl-79»un basılı duyurularını 2 kez 2 ayrı zaman
da yapabildik. Ayrıca, TRT ve Basın kanalı ile de sizlere ulaşmağa ça
Iışhk. Değişik Üniversite, sağlık ve meslek örgütleri kanalı ile de tüm 
hekimlere hazırlıklarımızı duyurmak için çaba gösterdik. Hepimizin 
olan bu kurulataya gösterilen rağbetten anlaşılacağı gibi, duyuruları
mızın etkisinin olduğunu sanıyoruz. 

Serbest bildirilerin 250 kelimeyi aşmayan özetlerini de sayın 
araştırıcılardan istemiştik. Ancak serbest bildiri özetleri kitapcığında 
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göreceğimiz .g.ibi, Mart ayının ilk haftası içine kadar eli·mize ulaşa
mamış bildirilerin özeti bu kitapcığa geçemedi. Bunun yanısıra, bazı 
bildiriler de tam metin halinde gönderilmişti ve özeti yoktu. Ya da ba
zı bildiri özetleri 250 ·kelimenin çok üzerinde idi. Bu nedenle ara
mızdan seçilmiş bir redaksiyon komitesi de bildirilerin ya da bildiri 
özetlerini, kısaltara'k baskıya vermek durumunda kaldı. Bu zorunluluk
tan ve bu nedenle olası yaptığımız kısaltma hatalarından d.o.layı siz
lerden özür diler, anlayışla karşılanacağını umarız. 

Kurultay Yürütme Kurulu · bilimsel programın hazırlanması' yanı
sıra sosyal,kültürel ve sanatsal etkinli·kleri de doğalolarak üstlenmiş-

- 1-
ti. Uluslararası nitelikte «'Çocuk Hakları ve Çocuk Sağlığı» konulu bir 
kari·katür yar"ışma ve sergisi düzenlenmiş bulunmaktadır. Bu sergiye 
10 ülkeyi temsilen 128 karikatür katıl·maktadır. Serginin gerçekleşme
sinde Karikatürcüler Derneği ile işbirliği yapılmıştır. Ulusal nitelikte 
«Ana ve ıÇocuk Sağlığı» konulu bir fotoğraf yarışma ve sergisi de-yi-
ne kurulumuzca düzenlenmiştir ve şu anda sergilenmektedir. 

Geçtiğimiz Pazar g_ünü kurultayetkinlikleri içinde Kültürpark'ta 
2. Halk Koşusu düzenlenmiş ve başarı ile tamamlanmıştır. Kitle spo
runun önemini vurguI'ayan bu etkinlik, Amatör 'Sporcular Derneği'nin 
işbirliği ile oluşturulmuştur. . 

ıKurultayımızl 18 Mart Pazar .günü akşamı bir Hajk. Gecesi ile nO'k
talayacağız. Bu etkinlik, Bornova'da hal'ka açık olarak yapılacak çev
re sa,ğlığı sorunları, sanatsal etkinlikler ile birlikte sunulacaktır. 

Halkımızın sağlık sorunlarının ve bunlara getirilecek çözümleri 
böylece değişik sanatsal ve kültürel faaliyetlerle anlatmağa çalıştık, 
çalışıyoruz, çalışacağız. 

Gerek sağlı'k kurultayının duyurulması ve kamuya maledilmesi 
ve g-erekse halkımızın sağlık sorunlarını ve çözümlerini dile getiren 
7 ayrı tipte afiş hazırladık. Ve her biri aynı zamanda birer sanat ürü
nü olan bu afişlerden 5000 kadarını ızmir, Bornova ve Karşıyaka'da 
halkımızın görebileceği yerlerde hekimi, tıp öğrencisi ve sağlık per
soneli ile birlikte afişledik. Sağlık kurultayının asıl görevi olan sağlık 
sorunlarını bilimsel yöntemlerle çözümleme yanısıra bunları halkın 

yararına sunmada bu afişlerin önemli bir köprü ödevini üstlenmiş ola
caklarına inanmaktayız. 

Kurultay süresinde ağır bilimsel çalışmaların yorgunluğunu at
mak ve değişiık illerden gelmiş katılımcıların kaynaşmasını sağlamak 
ve de· sorunları ikili üçlü gruplar halinde tartışma fırsatı verebilmek 
için balomuz ve kokteylimiz sizlere açık bulunacaktır. 

Bir başka noktaya değinmek isteri·m. Tabip odaları örgütlerinde 
çalışanlar, odaların gelirlerinin ne denli sınırlı olduğunu çok iyi bilir
ler. Bizlere başta Sağlık Bakanlığı ve ızmir Belediyesi olmak üzere, 
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diğer tabip odası örgütleri gerçekten özverili katkılarda bulundular. 
Sizlere ve topluma layık bir kurultay yapılabilmesi için tüm çabala
rımıza rağmen, karşımıza ' hep para sorunları çıktı. Ve harcamaları
mız mali kapasitemizin çok üzerine yükseldi. Hiçbir özel kuruluştan 
da mali destek almak istemediğimiz için kendi olanaklarımızın sonu
na dek dayandık. Biz istiyorduk ki, kurultay herkese açl'k ve ödenti
siz olsun. Buna rağmen, harcamaları karşılayabilmek için kongre do
kümanı alanları sınırlı kalmak üzere, belirli ve ılımlı bir ödentiyi koy- ' 

' mak zo'runlulugu doğdu. Bunu sizlere yüklediğimiz için özür diler an-
layışla karşılanacağını umarız. -

Takriben 6 aya yakın bir zamandan beri gerek Yürütme Kurulu
muz ve gerekse bizimle kenetlenmiş olan genç hekim arkadaşlarımız, 
tıp öğrencileri ve TÜS~DER'1i arkadaşlarımız, geceli g,ündüzlü özveri 
içinde çalıştılar. Türlü parasal güçlüklere rağmen bugünlere kadar 
gelebildik. Kendi olana,klarımız içinde yapabileceğimizn en iyisini ku-' 
rultay örgütümüz biyolojik kapasitesinin en son sınırına dayanarak 
hazırladı. Eğer biz bu kuruıtayda başarılı ve yararlı olabildi isek, bu
nun onurunu kurultaya katılan tüm tabip örgütleri ile ve tüm meslek
daşlarla paylaşmak isteriz. Buna karşılık tüm iyi niyetimize rağmen, 
olabilen aksaklıkların sorumluluğunu Yürütme Kurulumuz kabullen
meğe hazırdır. 

Sizlere başarılı kurultay çalışmaları diler ve tümünüzü dostça se
ıamlarım. 

• . ÇOCUK HAKLARI VE ÇOCUK SAGLIGI 
ULUSLARARASI KARİKATÜR YARıŞMASı 

• ANA· ÇOCUK SAGLIGI 
FOTOGRAF YARıŞMASı 

7 .Nisan.1979' dan itibaren 20 gün süre ile Karikatür 
Müzesi'nde Sergilenecektir. 

Bekliyoruz. 

Adres _: Karikatürcüler De~eği, Karikatür Müzesi, 
T epeba,ı - İstanbul 
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